
 هر چند ط�رح كاهش  LEZ  اجرا نش�ده، متوقف ش�د 
اما ترافيك ش�هري كه عامل اصلي آلودگي هوا در كنار 
خودروهاي فرسوده و آلاينده است همچنان به حال خود 
رها شده است به گونه اي كه در معابر پايتخت در ساعات 
صبحگاهي و شامگاهي بار ترافيك سنگين، خودروها را 
در صف طولاني كيلومتري متوقف كرده است و همين امر 
سبب افزايش آلودگي و آلايندگي هوا مي شود. به واقع 
اجراي ناقص طرح  LEZ   به فرض آنكه تمامي خودروها 
برگه معاينه فني هم داشته باش�ند به دليل تعداد بالاي 
خودروها كه گفته مي شود چند برابر ظرفيت معابر شهري 
است خود عامل اصلي در كنار ساير عوامل براي افزايش 
آلودگي هواست كه مسئولان دستگاه هاي متولي تاكنون 
فقط به فكر اجراي طرح كاهش )LEZ( افتاده اند و ساير 
بخش ها همچون توليد خودرو اس�تاندارد، از رده خارج 
كردن خودروهاي فرسوده و آلاينده، تكميل شبكه هاي 
حمل و نقل عمومي به دليل چند پارگي مديريت در كشور 
به حال خود رها شده است براين اساس تا زماني كه براي 
عوامل آلودگي و آلايندگي هوا فكر اساس�ي نش�ود با 
اجراي طرح كاهش و يا زوج و فرد، نه ترافيك و نه آلودگي 
هوا كاهش نخواه�د ياف�ت و همچنان چت�ر آلودگي و 
آلايندگي بر سر شهر و شهروندان سنگيني خواهد كرد.

           
     آمادگي براي مقابله با آلودگي هوا 

هدف اصلي طرح  LEZ   در شهر تهران محدود كردن منابع 
آلاينده متحرك اس��ت هرچند اين ط��رح در ماهيت نگاهي 
ترافيكي ندارد، بلكه هدف اصلي كاهش آلودگي هوا اس��ت، 
بر اين اس��اس با اجراي طرح كاهش كه مصوبه شوراي عالي 
ترافيك را دارد، كاهش بار ترافيكي هم در نظر گرفته شده است. 
با اجراي طرح كاهش  (LEZ(   تمامي خودرو هاي فاقد معاينه 
فني 50 هزار تومان جريمه خواهند تا شايد با اجراي رسمي 
 LEZ  همراه با آغاز فصل پاييز كه تعداد سفر هاي درون شهري 
به واسطه آغاز سال تحصيلي جديد افزايش مي يابد و پديده 
وارونگي هوا رخ مي دهد از يك سو شاهد تنفس پايتخت نشينان 
در هواي كمتر آلوده و آلايندگي باشيم و از سوي ديگر اجراي 
صحيح طرح كاهش س��بب كاس��تن از بار ترافيكي در معابر 
ش��هري بش��ود در اين زمينه پوريا محمديان مديركل دفتر 
حمل و نقل و دبير شوراي عالي هماهنگي ترافيك شهرهاي 
كشور   مي گويد: حدود ۳00 دوربين پردازش تصوير كه قابليت 
شناسايي پلاك خودروها را دارند، پلاك خودروها را برداشت 
مي كنند و به بانك  اطلاعاتي كه به اين منظور تعبيه شده، ارسال 
مي كنند؛ اين بانك اطلاعاتي، پلاك ها و معاينه فني را مطابقت 
مي دهد كه در صورت فقدان معاينه فني، صاحب خودرو اعمال 

قانون خواهد شد. 
وي افزود: ما از نيمه آبان و ب��ه ويژه آذرماه با پديده وارونگي يا 
پايداري هوا مواجه هستيم و حجم آلاينده هاي توليدي از منابع 
متحرك مي تواند سلامت شهروندان را با خطر مواجه كند؛ لذا 

اين يك اقدام پيشگيرانه است تا بتوانيم بخشي از آلاينده ها را در 
آن بازه زماني از طريق كنترل آلاينده هاي خودروهاي متحرك 
به حداقل برسانيم. بر اين اساس در معاينه فني يكي از تست ها، 
كنترل حد مجاز آلايندگي خودروهاست كه بر اساس اعلام 
سازمان محيط زيست تعيين شده است و در معاينه فني به دقت 
كنترل مي شود.  دبير شوراي عالي هماهنگي ترافيك شهرهاي 
كشور با اشاره به اينكه طرحLEZ    با فراهم شدن بستر هاي لازم 
از اول آبان ماه براي تمام تهران اعمال خواهد شد، مي گويد: ما 
در اين حوزه دو موضوع را به ص��ورت جدي پيگيري كرديم؛ 
بحث اول س��امانه يكپارچه معاينه فني كشور بود كه در واقع 
۴۴0 مركز معاينه فني در سطح كشور را از طريق يك سامانه 
يكپارچه با هم مرتبط كرده ايم، به اين معنا كه گواهي كه در 
جنوبي ترين نقطه كشور صادر مي شود، اطلاعات آن در تهران 

نيز موجود و قابل دسترس است. 
     طرح)LEZ(   اجرا نشده متوقف شد 

 سيد تيمور حسيني، رئيس راهور شهر تهران از توقف اجراي 
طرحLEZ    توسط پليس خبر داد و گفت: از چند روز مانده به 
اجراي طرح تاكنون شاهد ازدحام تعداد زيادي از شهروندان در 
مراكز معاينه فني بوديم كه با توجه به كمبود اين مراكز بسياري 
از شهروندان هنوز موفق به دريافت برگه معاينه فني نشده اند و 
هر روز جريمه مي شوند.  وي با اشاره به اينكه براي رفع ازدحام 
ايجاد شده و همچنين آرامش رواني شهروندان، اجراي طرح 
كاهش موس��وم بهLEZ    موقتاً متوقف شده است، مي گويد: 
توقف اجراي اي��ن طرح كاملًا موقتي اس��ت و به موجب رفع 

ازدحام، بار ديگر اجراي آن از سر گرفته مي شود. 
حسيني تأكيد مي كند: جريمه ثبت شده براي خودروهاي فاقد 
برگه معاينه فني معتبر تاكنون لحاظ نشده است و خودروهايي 
كه براي آنها جريمه در نظر گرفته شده، اين جريمه برايشان 
اعمال نخواهد شد و به زودي با رفع ازدحام در مراكز معاينه فني، 

طرحLEZ    با پايش جديد به اجرا درخواهد آمد. 
   LEZدر همين حال اعضاي شوراي شهر تهران نيز از توقف
 انتقاد كردند، رئيس كميته عمران شوراي شهر مي گويد: پليس 
راهور گفته كه اجراي اين طرح متوقف شده در حالي كه ۶ ماه 
طول كشيد تا اين طرح به شوراي عالي ترافيك رفت و سپس به 

اعمال قانون معاينه فني خودروها منجر شد. 
به گفته ش��اكري پليس اعلام كرد  LEZ  را كنار گذاشته كه 
نشان دهنده ناتواني نهادهاي مربوطه در زمينه هماهنگي هاي 
لازمه است. هرچند به نظر مي رسد توقف   طرح نيز برخلاف 

دستور شوراي عالي ترافيك است. 
مديرعامل س��تاد معاينه فن��ي خودروهاي ش��هر تهران نيز 
كه بازوي اصل��ي اجراي اين طرح اس��ت در واكنش به توقف 
اجرايLEZ    مي گويد ملاك عمل بايد ابلاغيه وزارت كشور و 
دستورالعمل اجراي طرح كاهش باشد و چه پليس راهور قانون 
را اجرا كند يا نكند، ما (شهرداري تهران ( خودمان را مكلف به 

اجراي دستورالعمل و ابلاغيه وزارت كشور مي دانيم. 
وي تصريح مي كندLEZ    - طرح كاهش- در حال اجراست و 
نسبت به ثبت ورود و خروج هاي خودروهاي فاقد معاينه فني از 

طريق دوربين هاي ثبت تخلف اقدام مي شود. 
حسيني منش مي افزايد: فراموش نكنيم كه قانون ممنوعيت 
تردد خودروهاي فاقد معاينه فني مصوبه اسفند 89 است و طي 
پنج سال گذشته هرگونه تردد خودروهاي فاقد معاينه فني در 
سطح شهر تهران ممنوع بوده است. اينكه به هر دليلي تاكنون 
خودروهاي فاقد معاينه فني در شهر تهران تردد مي كردند خود 
جاي سؤال دارد چه برسد به آنكه اكنون اجراي طرح را به دليل 

ازدحام مراكز متوقف كنيم!
      نقش مديريت خودروها و تقاضاي سفر در كاهش 

ترافيك 
معاون حم��ل و نقل و ترافيك ش��هرداري ته��ران مي گويد: 

مديريت خودروها و تقاضاي س��فر مي تواند نقش مؤثري در 
كاهش ترافيك داشته باشد. مازيار حسيني مي افزايد: ما تنها 
كنترل يك شرايط اضطراري را برعهده داريم، چراكه ظرفيت 
ناوگان و معابر متناسب با يكديگر نيست و اگر در محلي عرضه 
و تقاضا به هم بخورد، تنها مي توانيم با كنترل و حضور فيزيكي 
نسبت به تعادل سازي اين معبر اقدام كنيم. او با اشاره به بررسي 
پكيج شهرداري تهران در كميس��يون زيربنايي دولت تأكيد 
مي كند چند ماه است در مورد لزوم داشتن معاينه فني صحبت 
مي كنيم، اما تا زمان نهايي ش��دنLEZ    اعلام نشد، مردم به 
دليل جريمه نشدن به معاينه فني مراجعه نكردند و حالا شاهد 
صف هاي طولاني در مقابل مراكز معاينه فني هستيم كه بخشي 

از اين روحيات، خاصيت فرهنگي ماست. 
     الزام خودروهاي كاربراتوري براي اخذ برگه معاينه 

فني 
 با اين حال مع��اون حمل و نقل ترافيك ش��هرداري تهران با 
اش��اره به اجراي طرح كاهش و خودروهاي كاربراتوري فاقد 
معاينه فني مي گويد: با اجراي طرح كاهش(LEZ( ، تكليف 
خودروهاي كاربراتوري فاقد معاينه فني مش��خص مي شود 
لذا با اجراي مرحله اول اين طرح در امس��ال كليه دارندگان 
خودرو هاي كاربراتوري نيز بايد نسبت به اخذ برگه معاينه فني 

خود اقدام كنند.
مازيار حسيني مي افزايد: طبق مصوبه شوراي عالي ترافيك تا 
دي ماه 9۶ كليه خودروهاي كاربراتوري كه داراي برگه معاينه 

فني هستند اجازه تردد در محدوده زوج و فرد را دارند. 
وي با اشاره به توقف توليد خودروهاي كاربراتوري از سال 8۴ 
خاطرنشان مي كند از سال 8۴ تاكنون خودروهاي كاربراتوري 
در حال تردد هستند و به سن فرسودگي نرسيده اند و در تلاش 
هستيم خودروهاي كاربراتوري را از كلانشهرهايي كه آلودگي 
هواي بيشتري دارند خارج كرده و به ساير شهرستان ها انتقال 

دهيم. 
      دوشيفته شدن مراكز معاينه فني 

 با اينكه تمامي دس��تگاه ها در انجام طرح كاهش اتفاق نظر 
دارند با اين حال به دليل ازدحام رانندگاه به مراكز معاينه فني 
و تشكيل صف هاي طولاني شوراي عالي ترافيك دستور توقف 
مو قت طرح كاهش(LEZ  (   را صادره كرد تا صاحبان خودرو ها 
بتوانند در فرصت داده ش��ده براي آخرين بار نسبت به انجام 
معاينه فني اقدام كنند. در اين زمينه مديرعامل ستاد مركزي 
معاينه فني تهران از آغار به كار شيفت دوم مراكز معاينه فني 
خبر داد. وي با بيان اينكه با توجه به تراكم مراجعه براي دريافت 
معاينه فني تمامي مراكز معاينه فني تهران به صورت دو شيفت 
خدمات رساني مي كنند، گفت: تمامي مراكز در دو شيفت 8 تا 
١۶ و ١۶ تا ٢۴ فعاليت خواهند كرد. اين اقدام در جهت كاهش 

تراكم مراجعه به مراكز صورت گرفته است. 
سيد نواب حسيني منش با تأكيد بر افزايش چند صد برابري 
مراجعه به مراكز معاينه فني مي گويد: به رغم تكرار مكرر و تأكيد 
بر اجراي طرح كاهش از ابتداي مهرماه، متأسفانه قشر عظيمي 
از شهروندان مراجعه به معاينه فني را به دقيقه 90 انداخته و 

مراكز معاينه فني با افزايش تراكم مراجعان روبه رو شده اند.
     رابطه مستقيم افزايش بار ترافيك با آلودگي هوا 

 د ر حالي همه مسئولان دم از مشكل آلودگي هوا با اجراي طرح 
موقت و مقطعي همچون مي زنند كه روند خروج و جايگزيني 
وسايل نقليه فرسوده همچنان با حركت لاك پشتي در حال 
اجراست. خودروهاي فرسوده و غيراستاندارد همچنان در معابر 
شهري در حال تردد هستند. از حدود ١7ميليون خودرويي 
كه در كشور در حال تردد هستند حدود ۳ ميليون خودروي 
فرس��وده در حال توليد آلودگي و آلايندگي هس��تند. براين 
اساس بر تعداد خودروهاي فرسوده همچنان افزوده مي شود. 
از يك سو عمر خودروها در حال افزايش است و از سوي ديگر 
خودروهاي غيراستاندارد با تكنولوژي قديمي در كشور در حال 
توليد و عرضه است. كنترل آلودگي ناشي از تردد خودروهاي 
فرسوده، اصلي ترين موضوعي است كه مديريت شهري در حال 

حاضر به دنبال آن است.
 به واقع تلاش و پيگيري در جهت استانداردسازي خودروهاي 
توليدي و وارداتي به كش��ور تاكنون جواب ن��داده و اقدامات 

صورت گرفته نتيجه بخش نبوده است. 
ورود خودرو از يكسو و سرعت لاك پشتي خروج خودرو هاي 
فرسوده از سوي ديگر سبب شده است تا بار ترافيك در معابر 
شهري افزايش يابد و اين روند سبب مي شود اقدامات صورت 
گرفته همچون طرح كاهش(LEZ  (   نيز نتواند از ميزان آلودگي 
هوا بكاهد چراكه بار ترافيك بالا در معابر همچنان عامل و متهم 
اصلي آلودگي هوا اس��ت و تا زماني كه ب��راي ترافيك راهكار 

اساسي ارائه نشو د وضع به همين منوال خواهد بود. 

!LEZ ترافیک شهر در مصاف با
 اجراي طرح  LEZ  بدون خروج خودروهاي فرسوده و تكميل نشدن شبكه حمل و نقل عمومي هوا را پاك نمي كند

از شهر

تصوير شهر در شبكه های مجازي

 شبگردي خبر نگاران در ايستگاه مترو 
دولت در پروژه هاي بزرگ شهري

 سهم خود را پرداخت نمي كند 
     بيژن يانچشمه

 در ط�ول س�ال هاي گذش�ته پروژه ه�اي س�نگيني در پايتخ�ت 
ب�ه اج�را در آم�ده اس�ت ك�ه متأس�فانه دول�ت قدرالس�هم خ�ود را 
پرداخت نكرده اس�ت و ش�هرداري ته�ران براي س�اخت مت�رو، بزرگراه 
و... مجب�ور ش�ده اس�ت از بانك ه�اي مختل�ف وام درياف�ت كن�د. 

          
 بازهم ش��بگردي با حضور اصحاب رس��انه اين بار در خطوط مترو ۶ و7 در حال 
احداث مترو و آشنايي با مس��ائل و مشكلات ش��هري در منطقه ٢ برگزار شد تا 
خبرنگاران با روند حل مشكلات ش��هري و كم كاري ها آشنا شوند. دراين زمينه، 
معاون مالي شهرداري تهران در ش��بگردي اصحاب رسانه درخصوص واگذاري 
ش��هروند، ش��هر آفتاب و BOT خط ۶ و 7 مترو به بانك ش��هر به عنوان بخش 
خصوصي توضيحاتي را ارائه كرد و با اش��اره به اينكه ساخت مترو هم به كاهش 
ترافيك و هم به كاهش آلودگي محيط زيست كمك شاياني مي كند، افزود: اين 
كار بايد صورت مي گرفت گرچه دولت رقم زيادي به شهرداري تهران بدهكار است 
و بايد به توسعه مترو، اتوبوسراني و حمل و نقل عمومي كمك مي كرد و نكرد اما 
  BRTشهردار معتقد است بايد به مردم عزيز خدمت شود. در بحث تونل ها، مترو و

اقدامات خوبي انجام شده است. 
قدرت الله گودرزي با بيان اينكه ش��هرداري همواره با مشكل بودجه مواجه بوده 
است، تصريح كرد: با اعتقاد خدمت به مردم اين خدمات بزرگ به خصوص درباره 
مترو انجام شده است و با افتتاح خطوط ۶ و 7 حدود ٢00 كيلومتر مترو در اين 

دوره مديريت شهري تهران افتتاح مي شود. 
وي هزينه ساخت خطوط ۶ و 7 متروي تهران را ١٢ هزار ميليارد تومان خواند و 
اظهار كرد: اگر شهرداري اين پروژه را نمي ساخت حدود ٢5 هزار  ميليارد تومان 
بايد هزينه مي شد. وضعيت بودجه شهرداري با توجه به پروژه هاي در حال ساخت 
اگر دولت همكاري كند و بدهي خود را بپ��ردازد بهتر خواهد بود و پروژه ها تمام 

خواهد شد. 
 گودرزي ضمن بيان اينكه از فاينانس و تسهيلات بانكي براي ساخت پروژه هاي 
شهرداري استفاده مي شود بيان كرد: اجراي اين پروژه ها به كيفيت زندگي مردم 

كمك خواهد كرد و باعث آسايش و آرامش بيشتر آنها خواهد شد. 
وي درخصوص حواشي واگذاري ۶0 درصد از سهام فروشگاه شهروند و نمايشگاه 
شهر آفتاب گفت: بحث واگذاري شهر آفتاب و ۶0 درصد سهام فروشگاه شهروند و 

 BOTكردن خط ۶ و 7 مترو، شش ماه است كه مورد بررسي قرار گرفته است. 
      دولت قدرالسهم خود را درپروژههاي شهري پرداخت نمي كند 

گودرزي با بيان اينكه شهرداري در طول سال هاي گذشته پروژه هاي سنگيني در 
شهر انجام داده كه متأسفانه دولت پرداخت نكرده است، گفت: شهرداري تهران 
براي ساخت مترو، بزرگراه و. . . مجبور شده است از بانك هاي مختلف وام دريافت 
كند كه برهمين اساس تهاتر شهر آفتاب و شهروند را در قالب يك لايحه تقديم 

شورا كرده است. 
وي با بيان اينكه فروشگاه شهروند سومين فروشگاه در كشور است اما از نظر بيلان 
كاري برترين فروشگاه زنجيره اي در كشور محسوب مي شود، گفت: اين فروشگاه 
به دليل آنكه براي شهرداري تهران بود، اجازه توسعه در ساير شهرها و استان ها را 
نداشت و با وجود آنكه هر روز يك فروشگاه در كشور ايجاد مي شود، حيات آن با 
دغدغه و مشكل مواجه شده بود به همين دليل پيشنهاد شد، ۶0 درصد از سهام 
اين فروشگاه به بانك شهر به عنوان بخش خصوصي واگذار شود تا علاوه براينكه 
اين فروشگاه بتواند در ساير اس��تان ها نيز گسترش يابد، در بورس نيز وارد شود 
كه خوشبختانه شوراي شهر تهران كليات واگذاري را تصويب كرد اما درخصوص 
نحوه واگذاري و ديگر شرايط آن قرار است دو ماه بررسي تخصصي صورت گيرد.  
معاون مالي ش��هرداري تهران با بيان اينكه در ش��وراي سوم ش��هر تهران اجازه 
واگذاري و فروش شهروند به شهرداري داده ش��ده بود، گفت: آن زمان شهروند 
زيان ده بود و افراد حقيقي و حقوقي زيادي براي خريد شهروند مراجعه مي كردند 
اما هنگامي كه با مشكلات اين فروشگاه و اسناد مالي آن روبه رو مي شدند، ديگر به 

پاي ميز مذاكره باز نمي گشتند. 
وي در پاسخ به اين سؤال كه چرا واگذاري به بانك شهر صورت مي گيرد، گفت: 
مدت هاست كه موضوع واگذاري بخشي از سهام اين فروشگاه مورد بحث است و 

متأسفانه هيچ سازماني به غير از بانك شهر اعلام آمادگي نكرده است. 
معاون مالي ش��هرداري تهران با رد برخي از انتقادات مبني بر اينكه در واگذاري 
شهروند به بانك شهر ترك تشريفات قانوني صورت گرفته است، گفت: اين موضوع 
در شوراي شهر مصوب شده و قطعاً اگر مشكلي وجود داشت، اعضاي شورا تذكرات 

كافي را ارائه مي كردند. 
    واگذاري شهر آفتاب و شهروند براي افزايش ارزش افزوده 

وي با رد هرگونه خام فروشي شهر آفتاب گفت: شهر آفتاب ارزش افزوده خود را با 
توجه به تكميل زيرساخت ها پيدا كرده و مطمئن باشيد ارزش عرصه و عيان اين 
ملك به طور دقيق مشخص شده و اين واگذاري نه به ضرر بانك شهر، نه شهرداري 
و نه مردم اس��ت.  معاون مالي ش��هرداري تهران درخصوص بدهي شهرداري به 
دولت و دولت به ش��هرداري نيز با بيان اينكه طلب شهرداري از دولت ١۴ هزار و 
١50 ميليارد تومان است، گفت: طلب شهرداري از دولت بابت عدم پرداخت سهم 
دولت در توسعه زيرساخت هاي حمل و نقل، يارانه بليت، بافت فرسوده و... است 
كه مستندات به دولت ارائه شده است و معاون اول رئيس جمهور دستور پيگيري 

اين موضوع را داده اند. 
گودرزي با بيان اينكه شهرداري تهران نيز حدود ۴00 ميليارد تومان در باب بيمه 
و ماليات به دولت بدهكار است، گفت: البته اين معوقه نيست بلكه اين بدهي ها به 

طور مستمر در حال پرداخت است. 
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 آغاز دهه محرم با آماده سازی هیأت های عزاداری امام حسین )ع(

بیژن   سورانی
   گزارش

معاون امور شهرداري هاي سازمان شهرداري ها و دهياري هاي كشور از 
تقديم »سند آسيب شناسي مديريت بحران در كلانشهر ها« با امضاي 
وزير كش�ور به معاون اول رئيس جمهوري براي س�ير مراحل قانوني 

تصويب خبر داد. 
علي نوذرپور گفت: سند آسيب شناسي مديريت بحران در كلانشهر ها با رويكرد 
تاب آوري شهري و استفاده از نظرات مديران و كارشناسان دستگاه هاي اجرايي 
ذيربط با همكاري سازمان مديريت بحران و سازمان شهرداري ها و دهياري هاي 
كشور تهيه شده و براي بررسي و طرح در كميسيون خاص امور كلانشهر تهران 

و ساير كلانشهرهاي دولت تقديم معاون اول رئيس جمهور شده است. 
وي افزود: سند آسيب شناس��ي مديريت بحران كلانشهرهاي كشور به منظور 
شناس��ايي مش��كلات و چالش هاي پيش ر  وي كلانش��هرها در برابر حوادث و 
بحران هاي طبيعي با انطب��اق آنها با چارچوب س��نداي(كاهش خطر بلاياي 
جهاني(، سياس��ت هاي كلي نظام و قوانين و مقررات شهرداري ها، در راستاي 
پيروي از الگوي تاب آوري شهرها در بحران به منظور رسيدن به يك سند واحد 

تهيه شده است. 
نوذرپور اضافه كرد: سياست هاي كلي مصوب مقام معظم رهبري در خصوص 
پيشگيري و كاهش خطرات ناشي از س��وانح طبيعي و حوادث غير مترقبه در 
سال ١۳8۴ تنظيم و ابلاغ شد و ملاك عمل در تنظيم قوانين و مقررات پايين 
دستي دستگاه هاي اجرايي مي باشد و به محورهاي كليدي اين سياست ها در 

اين سند توجه شده است. 

وي برخي از سياست هاي فوق را به اين شرح عنوان كرد: ايجاد مديريت واحد 
با تعيين رئيس جمهور براي فرماندهي بحران، تدوي��ن برنامه جامع علمي به 
منظور بازتواني رواني آسيب ديدگان، گسترش نظامات مؤثر جبران خسارت 
نظير بيمه ها، پيشگيري و كاهش خطر پذيري ناشي از زلزله ها ( افزايش ضريب 
ايمني در ساخت و سازها(، كاهش آسيب پذيري وضعيت موجود كشور در برابر 
زلزله با محوريت حفظ جان انس��ان ها از طرق مختلف، شناسايي پديده هاي 
جوي و اقليمي و نحوه پديدار ش��دن خطرات و تنظيم برنامه هاي توسعه ملي 
در همه س��طوح.  وي با بيان اينكه يكي از رويكردهاي اين سند توجه به بحث 
شهرهاي تاب آور است در خصوص ويژگي هاي آن گفت: شهر تاب آور، شهري 

است كه داراي مولفه هاي دوام، سازگاري، آمادگي و پايداري  باشد. 
نوذرپ��ور، تدوين برنام��ه عملياتي ايجاد ات��اق مديريت بح��ران و فرماندهي 
حادثه در شهرها، اصلاح ش��رح خدمات طرح هاي توسعه ش��هري با رويكرد 
خطرپذيري و مديريت بحران، تدوين شناسنامه مراكز حياتي و حساس شهري، 
سازماندهي مش��اركت ش��هروندان درامور ايمني و مديريت بحران شهري با 
تشكيل نيروهاي داوطلب و واكنش اضطراري در قالب سلسله مراتب شهري را 
از جمله پيشنهادهايي برشمرد كه در سند آسيب شناسي مديريت بحران در 

كلانشهرهاي كشور مطرح شده است. 
وي، تدوين برنامه و ايجاد پايگاه هاي چند منظوره پشتيباني مديريت بحران 
در شهرها، بهره گيري چند منظوره از فضاهاي ش��هري و لحاظ موارد مرتبط 
با مديري��ت بحران در طرح ه��اي موضوع��ي و موضعي شهرس��ازي و تأمين 

و ايجاد زيرس��اخت هاي لازم براي راه اندازي سيس��تم هاي هش��دار، هشدار 
سريع و پيش بيني، پيش آگاهي و ارزيابي خس��ارت در كلانشهرها را از ديگر 

پيشنهادهاي مطرح شده در اين سند ذكر نمود. 
نوذرپور، تهيه طرح جامع اس��كان اضطراري و اس��كان موقت كلانش��هرها با 
رويكرد به مخاطرات محتمل به ويژه زلزله و س��يل، گنجاندن مباحث كاهش 
خطرپذيري در فرايند تهيه طرح هاي ساماندهي سكونتگاه هاي غيررسمي در 
حريم كلانشهرها و تدوين و اجراي برنامه جامع پاسخ سريع حين زلزله و سيل 
را از ديگر پيشنهادهايي برشمرد كه در س��ند آسيب شناسي مديريت بحران 

كلانشهرهاي كشور مطرح شده است.  
نوذرپور همچنين در خصوص اس��ناد آسيب شناس��ي ش��هرداري ها توضيح 
داد: س��ازمان ش��هرداري ها و دهياري هاي كش��ور در دولت يازدهم چندين 
سند آسيب شناس��ي ش��هرداري ها در موضوعات وظيفه اي آنها را با همكاري 
شهرداري ها و دستگاه هاي اجرايي ذيربط تهيه و براي بررسي تقديم دولت كرده 
است كه تاكنون اسناد آسيب شناسي كلانشهرها در حوزه هاي آتش نشاني و 
امور ايمني، مديريت فضاي سبز شهري، مديريت پسماندهاي شهري، حمل و 
نقل عمومي و ترافيك شهري و ساماندهي صنايع و مشاغل شهري به تصويب 
كميسيون خاص امور كلانشهر تهران و ساير كلانشهرهاي دولت رسيده و در 
قالب مصوبه هيئت دولت چهار سند به دستگاه ها ابلاغ شده كه تكاليف مندرج 
در اين مصوبات گره گشاي مس��ائل ش��هرداري ها در مواجهه با دستگاه هاي 

اجرايي دولتي است. 

 سند آسيب شناسي مديريت بحران در كلانشهرها روي ميز دولت 
    کلانشهر

 نماي نزديك 

تولید خودروهاي آلاينده را متوقف كنید
به دنبال اعلام توقف موقت اجراي طرح كنترل آلودگي هوا 
موسوم به »طرح كاهش« يك عضو ش��وراي اسلامي شهر 
تهران در مورد متوقف ش��دن اين ط��رح مي گويد: كاهش 
آلودگي هوا با اقدامات مقطعي و تصميمات احساسي قابل حل 
نيست و نيازمند روش هاي استاندارد ضد آلايندگي همچون 
طرح كاهش اس��ت كه به كنترل آلودگي ه��وا مي انجامد.   
محمد مهدي تندگويان با اعلام اينكه خودروها، بزرگ ترين 
منبع توليد آلاينده ها در شهر تهران هستند، مي افزايد: علاوه 
بر خودروهاي فرس��وده و آلاينده، خط توليد غير استاندارد 
بسياري از خودروس��ازان داخلي، مولد آلودگي هواست كه 
خط توليد آنها بايد به طور كامل تغيير كند.  وي با اشاره به 

اينكه براي كاهش آلودگي هوا، بايد در پي استاندارد كردن 
خط توليد خودروهاي داخلي باشيم، تأكيد مي كند: البته اين 
استانداردسازي، هم به معناي ايجاد تحول اساسي در صنعت 
خودروسازي و توليد خودروهاي نو است و هم به مفهوم ايجاد 
تحول اصولي در وضعيت موجود و كنترل تردد خودروهاي 
آلاينده است.  نماينده مردم در شوراي اسلامي شهر تهران با 
تأكيد بر اينكه آلودگي هوا با اقدامات مقطعي و تصميمات 
احساسي قابل حل نيست و نيازمند روش هاي استاندارد است 
كه در سطح بين المللي تجربه شده اند، معتقد است طرح هاي 
ضد آلايندگي همچون طرح كاهش كه به كنترل آلودگي هوا 
مي انجامد، نه تنها نبايد متوقف شوند كه بايد مورد حمايت 

نيز قرار گيرند. 


